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چندنفروامازدواجگرفتهاند؟
 مدیر اداره اعتبارات بانک مرکزی اعلام کرد: از ابتدای امسال 
تا ۳۰ مهرماه به یک میلیون و ۲۱۲ هزار و ۵۱۱ متقاضی وام 
ازدواج و فرزند و ودیعه مسکن، بیش از ۱۴۱ هزار میلیارد 
تومان تسهیلات توسط شبکه بانکی پرداخت شده است. مهدی 
صحابی اظهار کرد: در راستای قانون حمایت از جوانی جمعیت 
از ابتدای سال جاری تا ۳۰ مهرماه، شبکه بانکی کشور به ۴۷۸ 
هزار و ۳۵۸ نفر از متقاضیان، تسهیلات قرض الحسنه ازدواج به 
مبلغ ۹۷ هزار میلیارد تومان پرداخت کرده که این میزان رشد 
۲۷ درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل داشته است. صحابی 
افزود: همچنین در سال جاری تاکنون ۴۲۳ هزار و ۶۰۰ فقره 
تسهیلات قرض الحسنه فرزند به مبلغ ۲۶ هزار میلیارد تومان به 
متقاضیان پرداخت شده که این میزان رشد ۴۳ درصدی نسبت به 
مدت مشابه سال قبل داشته است. طبق اعلام بانک مرکزی، وی 
در خصوص آمار تسهیلات ودیعه مسکن نیز گفت: از زمان ابلاغ 
مصوبه شورا در تیرماه سال ۱۴۰۱ متقاضیان وام ودیعه مسکن 
تعداد ۳۵۲۴۸۲ تشکیل پرونده داده اند که از این تعداد ۳۱۰ هزار 
و ۵۵۳ نفر به مبلغ ۱۸. ۲۳ همت موفق به اخذ تسهیلات شده اند.

تقسیطبدهیمالیاتهایمستقیم
 رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور با صدور بخشنامه ای، 
تفویض اختیار تفسیط بدهی و نحوه بخشودگی جرایم قابل 
بخشش مالیاتی را جهت اجرا به ادارات کل امور مالیاتی سراسر 
کشور ابلاغ کرد. در بخشنامه ابلاغی سید محمد هادی سبحانیان 
خطاب به ادارات کل امور مالیاتی سراسر کشور آمده است: در 
اجرای مواد ۱۶۷ و ۱۹۱ قانون مالیات های مستقیم مصوب سال 
۱۳۹۴ ضمن تاکید بر اهمیت وصول نقدی و به موقع مالیات و 
عوارض موضوع قانون مالیات های مستقیم و مالیات بر ارزش 
افزوده و به منظور تکریم مودیان مالیاتی و تسهیل و تسریع در 
فرایند قطعیت و وصول بدهی مودیان، شرایط و نحوه بخشودگی 
جرایم قابل بخشش و تقسیط بدهی با رعایت مقررات مواد 
مذکور و سایر مقررات مربوط به مدیران کل امور مالیاتی تفویض 
می شود. در بخش دیگری از این بخشنامه آمده است: حداکثر 
تفویض اختیار زمان تقسیط بدهی، از تاریخ ابلاغ بدهی قطعی 
سال/ دوره مربوط برای مالیات های مستقیم به مدت سه سال و 
برای مالیات و عوارض موضوع قانون مالیات بر ارزش افزوده یک 
سال تعیین می شود. از طرف دیگر حداکثر تفویض اختیار زمان 
تقسیط بدهی برای مالیات های ابزاری موضوع قانون مالیات های 
مستقیم یک سال و مالیات و عوارض ابزاری موضوع قانون مالیات 

بر ارزش افزوده یک سال تعیین می شود. 

تخلفمالی۲شرکتکارگزاری
 رئیس اداره رسیدگی به تخلفات نهادی مالی سازمان بورس 
و اوراق بهادار گفت: با وصول گزارش تخلف دو کارگزاری از 
مدیریت نظارت بر کارگزاران، رسیدگی به این پرونده ها در 
دستور کار قرار گرفت و در حال حاضر منجر به صدور رأی 
درخصوص دو شرکت کارگزاری مذکور مبنی بر جریمه نقدی 
با مبالغ یک میلیارد و ۴۵۰ میلیون ریال و سه میلیارد ریال برای 
هریک از مدیران با توجه به گستره تخلف صورت گرفته در هر 
پرونده و نیز تعلیق مجوز معاملات اوراق مشتقه مبتنی بر اوراق 
بهادار، برای آنها شده است. مرتضی ملک محمدی اظهار کرد: 
دو شرکت کارگزاری فعال در بازار سرمایه، برخلاف مقررات و 
بدون احراز کفایت وجوه در حساب عملیاتی مشتریان و از طریق 
توثیق سهام و ثبت تخصیص اعتبار، به صورت صوری در حساب 
آنها اقدام به اخذ موقعیت تعهدی فروش قرارداد اختیار معامله با 
مبالغ قابل توجه برای مشتریان کردند که با توجه به ریسک نکول 
معاملات از سوی مشتریان، این احتمال می رفت که ضرر و زیان 
جبران ناپذیری بر شرکت های کارگزاری مزبور تحمیل شده و 
آثار آن موجب خدشه به اعتماد عمومی، صنعت کارگزاری و 
بازار سرمایه شود. وی افزود: لذا با وصول گزارش تخلف از 
مدیریت نظارت بر کارگزاران، رسیدگی به پرونده های مزبور 
در دستور کار قرار گرفت و در حال حاضر منجر به صدور رأی 
درخصوص دو شرکت کارگزاری مذکور مبنی بر جریمه نقدی 
برای هریک از مدیران با توجه به گستره تخلف صورت گرفته در 
هر پرونده و نیز تعلیق مجوز معاملات اوراق مشتقه مبتنی بر 
اوراق بهادار، برای آنها شده است. البته آراء صادره بدوی بوده و 

قابل تجدیدنظرخواهی توسط محکومین خواهد بود.

مطالبهبرایراستیآزمایی

بین هزینه نهایی ساخت و قیمت بازار مسکن در برخی 
مناطق بیش از %۶۰۰ اختلاف وجود دارد. بسیاری از 
آگهی های کاذب وجود خارجی ندارند. جمع بزرگی از 
ذینفعان بی وقفه برای بالا بردن قیمت مسکن و تشدید 
بحران در مسکن تلاش می کنند. متاسفانه دو نهاد رسمی 
بانک مرکزی و مرکز آمار ایران هم هر زمان قیمت مسکن 
به سمت متعادل شدن حرکت می کند، با انتشار آمارهایی 
بر تنور داغ این بازار می دمند. از این رو ضروری است 
مدعی العموم و مجلس باید به این قضیه ورود جدی داشته 
باشند. ۲سال پیش بود که بازار مسکن بر اساس اطلاعات 
ثبت شده در دفاتر مشاوران املاک %۱۵ کاهش را نشان 
می داد اما بلافاصله مرکز آمار و بانک مرکزی طی آمار ۴% 
افزایش قیمت مسکن را منتشر کردند.گویا منبع اطلاعات 
آنها آگهی های کاذب است نه خرید فروش های واقعی!از این 
رو، خواستار ورود مدعی العموم و مجلس شورای اسلامی 
به آمارهای نهادهای رسمی انتشار آمار مسکن هستیم. 
۱۱۶ سال است که مجالس ایران حتی یک بند قانونی هم 
برای ساماندهی بازار مسکن تصویب نکرده اند. قوانینی هم 
که برای خانه های خالی و خانه های لوکس تصویب شده 
است، به علت نامشخص بودن قیمت ملک قابلیت اجرا ندارد 
و هزینه تصویب این قوانین از درآمد مالیاتی دولت در این 
بخش بیشتر بوده است! مجلس یک طرح کارشناسی نشده 

را به دولت ابلاغ کرد.

اخبار

دیدگـــــاه

ورقبورسبرگشت
 در پی نوسانات بازار بورس که با رشد و 
ریزش در هفته های اخیر همراه شده دیروز 
برخلاف روز گذشته شاخص کل با کاهش 
مواجه شد و ۱۰ هزار و ۳۲۰ واحد افت کرد.

بازار سرمایه در اولین روز آبان ماه برخلاف 
روز گذشته با افت مواجه شد. شاخص کل ۱۰ 
هزار و ۳۲۰ واحد کاهش پیدا کرد و به  رقم ۲ 
میلیون و ۲۱ هزار و ۸۹۱  واحد رسید. شاخص 
هم وزن هم با افت ۴۲۴۷ واحد در عدد ۶۸۵ 
هزار و ۸۹۹ واحد ایستاد.تعداد معاملات دیروز 
بازار بورس ۳۱۶ هزار و ۵۴۴ فقره به ارزش 
۴۵۱۱ میلیارد تومان بود. این در حالی است 
که ارزش ۲۷۵ هزار معامله ی روز گذشته به 
۵۷۳۷ میلیارد تومان رسید.نمادهای شبندر، 
وبملت، شپنا، کگل، خودرو، فخوز و فملی 
بیشترین تاثیر را در شاخص داشتند که بجز 
وبملت، سایر نمادها منفی به کار خود پایان 
دادند.فرابورس هم با ۱۶۴ واحد افت مواجه 
شد و به رقم  ۲۴ هزار و ۸۶۶ واحد رسید. در 
فرابورس ۱۵۷ هزار و ۶۶۶ معامله انجام شد. 
هرمز، شگویا، زاگرس، آریا، خاور، شاوان و وهور 
بیشترین تاثیر منفی را در فرابورس  داشتند 
که بین شش تا بیش از ۱۲ درصد کاهش 
یافتند. روز گذشته نیز فرابورس ۶۰ واحد افت 
کرده بود.روند حرکت بازار بورس در هفته های 
اخیر گویای آن است که بازار در هر روز شرایط 
متفاوتی را سپری می کند. اواسط شهریورماه 
بازار پس از یک رشد کوتاه مدت به دو میلیون 
و ۱۵۰ هزار واحد رسید که پس از آن روند 
نزولی پیدا کرد. از روز ۱۷ مهرماه نیز تقریبا 
روند خطی پیدا کرده و به صورت الاکلنگی 
به حرکت خود ادامه داده است. بازار امروز با 
برتری تقاضا کار خود را آغاز کرد اما در ادامه 

مقداری با فشار فروش مواجه شد.

  کارشناس بازار مسکن:
متقاضیانتوان

خریدمسکنندارند
 یک کارشناس بازار مسکن گفت: سال 
۱۳۹۶ میانگین قیمت منطقه یک به عنوان 
گران ترین محدوده تهران پنج برابر میانگین 
قیمت ارزان ترین منطقه بود. آخرین گزارش 
مرکز آمار نشان می دهد که این رقم به سه 
برابر رسید است. به نظر می رسد در سال های 
اخیر طرف تقاضا به سمت مناطق کم برخوردار 
رفته و همین عامل باعث کم شدن فاصله  قیمت 
بین محدوده شمالی و جنوبی تهران شده است.

مهدی روانشادنیا در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: 
بررسی ادوار بازار مسکن نشان می دهد که قیمت 
قیمت هر متر مربع مسکن در تهران بین ۱۰۰۰ 
تا ۱۱۰۰ دلار بوده و در پیک هایی تا ۱۶۰۰ دلار 
هم رسیده است. در حال حاضر نیز اگر میانگین 
قیمت مسکن را با دلار آزاد محاسبه کنیم به رقم 
حدود ۱۶۰۰ دلار می رسیم که سقف دوره های 
گذشته را نشان می دهد. در نتیجه یا دلار باید 
خود را با مسکن تطبیق دهد یا قیمت مسکن 
از دلار کمتر شود.وی افزود: به دلیل ماهیت 
چسبندگی بازار مسکن معمولا قیمت ها کاهش 
محسوسی پیدا نمی کند اما می تواند به ثبات 
برسد. با توجه به تورم ذاتی اقتصاد  کشور ثبات 
قیمت اسمی مسکن به معنای کاهش قیمت 
واقعی آن خواهد بود.این کارشناس بازار مسکن 
تصریح کرد: بازار مسکن معمولا رفتار متفاوتی 
با بازار بقیه کالاها دارد؛ زیرا قابل واردات نیست 
که بتوان از آن طریق قیمت ها را اصلاح کرد و 
به همین دلیل ضوابط منطقه ای و محلی بر آن 
حاکم است.روانشادنیا در تحلیل شرایط  فعلی 
بازار مسکن گفت: قیمت خانه طی شش سال 
گذشته به قدری بالا رفته که چند اتفاق را با خود 
همراه کرده است. اول این که از سال ۱۳۹۶ به 
بعد سیکل های طبیعی بازار به هم ریخته است. 
تا پیش از سال ۱۳۹۶ به مدت حدود ۲۰ سال 
بازار مسکن این گونه بود که پس از یک دوره 
چهار تا پنج ساله رکود به ۱ تا ۱.۵ سال افزایش 
قیمت می رسید، سپس در سیکل تطبیق با تورم 
قرار می گرفت و مجددا وارد رکود می شد که از 
تورم عقب می افتاد.وی یادآور شد: از آذر ۱۳۹۶ 
تا الان به مدت شش سال متوالی شاهد افزایش 
قیمت مسکن بوده ایم و تنها پارامتری که کم و 
زیاد شده تعداد معاملات است و در حال حاضر 
تعداد معاملات با حدود ۳۰۰۰ فقره در تهران 
به کف رسیده است.این کارشناس بازار مسکن 
با بیان این که متقاضیان توان خرید مسکن با 
قیمت های فعلی را ندارند افزود: از طرف دیگر 
فروشندگان و سازندگان آپارتمان هم نمی توانند 
برای فروش قطعی تصمیم بگیرند. در نتیجه 
فضای ابهام آلودی در بازار ملک ایجاد شده که 
می توان گفت اگر محرک هایی از جانب بازارهای 
موازی بخصوص بازار ارز وارد نشود دست کم تا 
پایان سال جاری وضعیت رکودی مسکن ادامه 
خواهد داشت.روانشادنیا متغیرهایی همچون 
نرخ ساخت و ساز، تورم مصالح ساختمانی، 
وضعیت بازارهای موازی، میزان نقدینگی و توان 
متقاضیان را در بازار مسکن موثر دانست و گفت: 
متغیری که در حال حاضر عمده ترین تاثیر را دارد 
طرف تقاضا است که با کاهش قدرت خرید مواجه 
شده است. در بخش ساخت و ساز، عرضه ای به 
لحاظ تعداد واحد مسکونی از سال های گذشته 
ایجاد شده که در بازار وجود دارد. البته در دو سه 
سال گذشته با کاهش پروانه های صادره از سوی 
شهرداری مواجهیم که ممکن است اثر خود را در 
سال های آینده نشان دهد اما فعلا اصلی ترین 

مولفه محسوب نمی شود.

  آرمان ملی – صدیقه بهزادپور: رشد و توسعه هر کشوری 
با تحقق برنامه ها و وعده های داده شده در حوزه های مختلف 
عملیاتی می شود، این درحالی است که با نگاهی به برنامه های 
توسعه ای در می یابیم که برنامه های توسعه اول تا ششم تاکنون 
بسیار کمتر از آنچه پیش بینی شده محقق شده و از سوی دیگر 
درحالی که طبق قانون، برنامه پنج ساله هفتم توسعه باید در 
سال ۱۴۰۰ مصوب می شد تا بلافاصله بعد از اتمام برنامه ششم 
توسعه اجرا شود؛ اما این برنامه با تأخیری طولانی آماده شد و 
مجلس هرساله مجبور به تمدید برنامه ششم توسعه شد. بدیهی 
است افزایش رایزنی های سیاسی و دیپلماتیک زمینه ساز 
توسعه اقتصادی است و از این رو پیش بینی و برنامه ریزی های 
مطلوب در این زمینه می تواند توسعه اقتصادی در کشور را 
موجب شود. مسأله محور بودن یکی از ویژگی های بارز برنامه 
توسعه هفتم است که رئیس جمهور نیز همواره از آن به عنوان 
نقطه قوت آن یاد می کند، اما به زعم برخی کارشناسان این 
برنامه به دور از واقعیات حال و آینده قابل پیش بینی در کشور 

تدوین شده است. 
   اجرای 20 تا 30درصدی برنامه های 5 ساله

بر اساس این گزارش، برخی منتقدان برنامه هفتم توسعه را 
برنامه ای »غیرمولد«، »غیرواقعی«، »نابرابر« و حتی »تورم زا« 
دانسته اند. حجت میرزایی، معاون امور اقتصادی وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی در دولت حسن روحانی، در این باره گفت: 
»این برنامه به مثابه یک سند توسعه، هیچ یک از ویژگی های 
اولیه سند برنامه یعنی »هدفمندی و مشروعیت چندوجهی« 
را ندارد. با این تفاسیر، می توان گفت برنامه هفتم ظاهرا برنامه 
کارآمدی نیست که اکنون مجلس سعی دارد در کمیسیون 
تلفیق ایرادات آن را تا حد امکان رفع و با چکش کاری های لازم 
تا حدی اجرایی ترش کند. برنامه ای که نیازمند صرف وقت و 
هزینه سنگینی در مجلس است و محسن زنگنه، سخنگوی 
کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه، دراین باره گفته است 
تلاش شان را به کار می گیرند تا قبل از ارسال کلیات بودجه 
سال ۱۴۰۳ )۱۵ آذر( بررسی لایحه برنامه هفتم را تمام کنند. 
این یعنی تحمیل صرف وقت و احتمالا هزینه ای که هر دقیقه 
آن سر به فلک می کشد. نکته درخور توجه اینکه اگرچه وقت 
و هزینه زیادی صرف بررسی برنامه های پنج ساله توسعه ای در 
مجلس می شود؛ اما به شهادت کارشناسان و نمایندگان پیشین 
مجلس، تنها درصد کوچکی از این برنامه ها اجرایی می شوند و 
هر پنج سال یک بار بدون در نظر گرفته شدن این مهم، برنامه 
روی برنامه می آید و مصوبات قبلی به فراموشی سپرده می شوند. 
ازاین رو به گفته برخی نمایندگان، برنامه هفتم هم مثل شش 
برنامه پنج ساله گذشته بعید است بیش از ۲۰ تا ۳۰درصد آن 
اجرایی شود؛ امری که مختص به برنامه جدید توسعه نیست و 

هر شش برنامه توسعه ای قبلی را هم شامل می شود. 
 تکرار عدم موفقیت برنامه های توسعه قبلی در 

برنامه توسعه هفتم
این کارشناس اضافه کرد: تاثیرگذاری روی برنامه هفتم به 
حداقل خودش رسیده  است؛ به بیان دیگر برخلاف آنچه انتظار 
داشتیم دولت همان برنامه را راهی مجلس کرد. پیش از این بارها 
تاکید کرده بودم که دولت برنامه می نویسد و مجلس این برنامه را 

به هم می ریزد. به عنوان مثال مجلس به برنامه دولت، بالغ بر هزار 
حکم جدید اضافه کرده  و به نظر نمی رسد که در نهایت چیزی 
از برنامه پیشنهادی دولت باقی بماند. میرزایی ادامه داد: هرچند 
برنامه پیشنهادی دولت، یک برنامه قابل قبولی نبود اما رفتاری 
که مجلس با برنامه پیشنهادی دولت انجام داد، قابل پیش بینی 
بود. در برنامه دوم و ششم هم چنین اتفاقی افتاده بود. در برنامه 
دوم، مجلس لایحه پیشنهادی دولت را کنار گذاشت و یک 
سال تنفس اعلام کرد. در این یک سال، متن جدیدی تدوین 
کرد که از ۱۰۱ تبصره، فقط یکی از آنها پیشنهاد دولت بود. در 
برنامه ششم که دولت یازدهم )دولت آقای روحانی( داده بود، 
بیست و چهار ماده تدوین شده بود، اما در نهایت خروجی برنامه 

توسعه در مجلس، ۱۲۵ ماده بود. 
هم  با  اخیر  دهه  یکدست ترین حاکمیت چند   

گفت وگو نمی کنند
این استاد دانشگاه ادامه داد: برنامه ای که در کوتاه ترین زمان 
ممکن در مجلس و کمیسیون ها شکل می گیرد، اسم آن را 
نمی توان برنامه توسعه گذاشت. این کاملا قابل پیش بینی بود و 
دلیل آن هم عدم گفت و گو بین دولت و مجلس است؛ آن هم در 
دوره یکدست ترین حاکمیت در طول تاریخ ۵۰ سال تاریخ ایران. 
میرزایی ادامه داد: یکی از نمونه های بارز آن مربوط به بخش 
مسکن است. بخش تخصصی برای مسکن، متنی را پیشنهاد 
داد؛ در سازمان برنامه و بودجه یک متن دیگری جایگزین 
شد؛ اما همزمان که این لایحه در حال تقدیم به مجلس بود، در 
کمیسیون عمرانی مجلس یک طرح دو فوریتی برای ساماندهی 
به مسکن ارائه شد و دو فوریتی هم تصویب شد. نکته مهم اینکه 
اصلا گویی آنچه مجلسی ها راجع  به مسکن می فهمند و آنچه 
دولت راجع به مسکن می فهمد، مربوط به دو دنیای جداست. 
حتی یک بند مشترک بین این دو وجود نداشت. وقتی فهم دولت 
و مجلس از مساله مسکن کاملا متفاوت است، نباید امیدوار به 
حل مساله مسکن بود. در این شرایط راه حل های ارائه شده نیز 

زمین تا آسمان با یکدیگر متفاوت  هستند. 
 برنامه  ای که برنامه نیست!

این اقتصاددان ادامه داد: چند مشخصه هم راجع  به برنامه 
مدنظر دولت می توان گفت. ما نمی دانیم این برنامه، برنامه 
توسعه است، برنامه خروج از بحران است ، برنامه کاهش آسیب ها 
به سطح حداقل است یا برنامه هماهنگی بیشتر شرایط موجود 
است؟ واقعیت این است که آن برنامه هیچ کدام از این ها نیست 
و هیچ کدام از ویژگی های لازم را ندارد. پیش فرض های این 
برنامه مشخص نیست. نمی دانیم این برنامه با فرض خروج 
از تحریم هاست یا با وجود تحریم است. از یکسو پیش بینی 
می شود که هشت درصد رشد اقتصادی سالانه داشته باشیم. 
من از آقای دکتر خاندوزی سوال کردم که این هشت درصد از 
کجا آمده که در همه برنامه ها گفته می شود. ایشان گفتند به ما 
تکلیف شده است. یعنی این یک هدف برون زاست، ولی وقتی 
به تامین مالی می رسد، فقط قید وجود دارد که حداقل سالی 
۱۰ میلیارد یورو برای تحقق رشد اقتصادی پیش بینی شود. شما 
می دانید بین ده میلیارد یورو که پول خرد محسوب می شود و 

هشت درصد رشد اقتصادی چه فاصله ای وجود دارد. 
 برنامه توسعه برای رفع کدام معضل نوشته شده 

 است؟
میرزایی با بیان اینکه در برنامه هفتم هیچ اثری از معضلات 
کنونی وجود ندارد، گفت: فساد، شکاف های منطقه ای، فقر و 
نابرابری از جمله معضلاتی هستند که در برنامه هفتم به آنها 
کمتر توجه شده است. دلیل این موضوع هم کاملا مشخص 
است؛ دو ماه بعد از تقدیم لایحه برنامه هفتم توسعه به مجلس، 
رئیس جمهوری می گوید سند مبارزه با فقر باید تدوین شود. 
سوالی که باید پرسید این است که این موضوع در کشوری که 
دو، سه ماه قبل برنامه توسعه را تقدیم مجلس کرده، چرا باید 
سند لایحه مبارزه با فقر را تدوین کند؟ یا یک ماه پیش دستور 
داده  شد برنامه ای برای نجات سیستان و بلوچستان نوشته شود. 
اگر مساله شکاف منطقه ای اولویت دارد، قاعدتا باید این موضوع 
در برنامه توسعه مورد توجه قرار می گرفت. ما باید چند برنامه را 

به طور همزمان پیش ببریم؟
 مشکل برنامه های توسعه اقتصاد ایران، اقتصادی 

نیست
بر اساس این گزارش، به گفته کارشناسان؛ برنامه هفتم 
توسعه که  باید منجی اقتصاد از نفس افتاده ایران باشد، آنگونه 
که کارشناسان اذعان می کنند به عنوان یک تهدید جدی برای 
تشدید ابعاد بحران کنونی مطرح می شود. اقتصاد ایران به 
واسطه سال ها سیاستگذاری اقتصادی اشتباه شکننده شده  
است؛ موضوعی که در شاخص های مختلف اقتصادی به وضوح 
مشخص است. در این شرایط اهمیت برنامه توسعه به عنوان 
یک سند بالادستی برای برون رفت از چنین بحرانی دو چندان 
است. با وجود این، آنگونه که کارشناسان اذعان می کنند، نه تنها 
شاهد تکرار اشتباهات گذشته در برنامه هفتم توسعه هستیم 
بلکه بر شدت آن افزوده شده  است. از این رو مسئولان باید به 
صورت جدی در تعامل با کارشناسان و صاحب نظران پیش از 
وقوع مشکلات جدی در اندیشه به کارگیری تمام ظرفیت ها 

برای رهایی اقتصاد از بحران احتمالی آینده باشند. 

 »آرمان ملی« به بررسی چالش  برنامه های توسعه می پردازد؛ 

 پیچ تند وعده ها در گذر برنامه های توسعه
   برنامه توسعه یا خروج از بحران؟              یکدست ترین حاکمیتی که با یکدیگر گفت وگو نمی کنند 

   وزیر صمت با بیان اینکه مردم در خرید 
خودرو عجله نکنند شرایط رو به بهبود 
است گفت: با واردات خودرو، افزایش تولید 
دولت،  گرفته  پیش  در  سیاست های  و 
آرامش به بازار خودرو بر می گردد. عباس 
علی آبادی وزیر صنعت معدن و تجارت 
در مصاحبه با رادیو اقتصاد با اشاره به 
حل مشکل آلودگی هوا ناشی از سوخت 
خودروها اظهار داشت: روزانه ۱۳۰ میلیون 
لیتر بنزین و ۱۰۰ میلیون لیتر گازوئیل 
مصرف می شود که در افزایش آلودگی هوا 
و گرمایش زمین بسیار مؤثر است که دولت 
بر تولید خودروهای برقی داخلی و واردات 
آن تمرکز کرده و تا پایان سال شاهد ورود 
تاکسی ها و اتوبوس های برقی و از سال 
آینده خودروهای شخصی برقی در سطح 
شهرها خواهیم بود. علی آبادی با اشاره به 

رشد فناوری ها در تولید خودروهای برقی 
افزود: از نظر قیمتی تفاوت چندانی بین 
خودروهای بنزینی و برقی نخواهد بود ولی 
از جنبه رشد اقتصادی، کاهش انرژی و 
آلودگی های زیست محیطی، استفاده از 
خودروهای برقی بهتر است که دولت سعی 
کرد با اختصاص یارانه به تاکسی های برقی 
از این مساله حمایت کند. البته اقداماتی 
هم برای یارانه خودروهای شخصی برقی 
در دست اقدام است تا آسیب کمتری به 
محیط زیست وارد شود. وی با تاکید بر اینکه 
با اقدامات انجام شده آرامش نسبی خوبی 
در بازار خودرو حاکم شده بیان داشت: در 
حوزه تولید خودروهای مونتاژی ۱۰۰ درصد 
افزایش تولید داریم، تولید خودروسازان 
داخلی افزایش یافته که در نیمه دوم رکورد 
سال را خواهیم زد، واردات خودروهای نو 

و دسته دوم هم به نتایج خوبی رسیده که 
نشان از تعادل در بازار عرضه و تقاضا دارد. 
وزیر صمت گفت: لایحه واردات خودرو 
کارکرده تصویب و به زودی ابلاغ می شود و 
در مورد خودروهای مناطق آزاد هم مقدمات 
کار انجام شده تا نگرانی ها و تقاضای مردم در 
این حوزه پاسخ داده شود. وی با درخواست 
از مردم برای همراهی و نظارت در بازار 
بوسیله سامانه ۱۲۴ تصریح کرد: مردم به 
عنوان ناظر بازار می توانند به وسیله سامانه 
۱۲۴ و درگاهی که به زودی رونمایی می شود 
شکایات خود را در حوزه گران فروشی، کم 
فروشی یا موارد دیگر به بازرسان ما اطلاع 
دهند تا با کمک بازرسی های دوره ای از 
تمامی شرکت ها و مغازه ها و کنترل از مبدا 
تولید بتوانیم کنترل موثرتری بر کنترل 
اقتصادی داخل داشته باشیم. علی آبادی 

توسعه صنعت صادرات محور را از برنامه های 
دولت دانست و ادامه داد: با هدف افزایش 
درآمدهای ارزی به ویژه در حوزه صنایع با 
بهبود کیفیت کالا و استاندارد سازی متناسب 
با بازارهای بین المللی و حضور در بازارهای 
کشورهای همسو برای تهاتر کالا، تأمین 
ارزان تر کالاهای خود و صادرات خدمات فنی 
مهندسی، صنایع و تولیدات ایرانی می توانیم 
بر مسائل اقتصادی داخلی و خارجی خود 
فائق آییم. وزیر صمت اظهار امیدواری کرد 
با پیوند دانشگاه و شرکت های دانش بنیان 
و صنعت و همچنین استفاده از ظرفیت 
همکاری شرکت های کوچک تولیدی با هم، 
مقیاس اقتصادی خوبی را برای تولیدات 
خود فراهم و قیمت تمام شده محصولات را 
کاهش دهیم تا مردم از آرامش بازار اقتصادی 

بهره مند شوند.

   رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: در 
مجموع تحقق منابع و درآمدها در هفت ماه 
ابتدایی امسال ۷۰ درصد است و با آنچه در 
بودجه پیش بینی شده فاصله داریم.داوود 
منظور در مراسم روز ملی مرکز آمار در جمع 
خبرنگاران درباره تحقق منابع و درآمدهای 
بودجه سال جاری اظهار کرد: در مجموع 
تحقق منابع و درآمدها در هفت ماه ابتدایی 
امسال ۷۰ درصد است و با آنچه در بودجه 
پیش بینی شده فاصله داریم. علت این مساله، 
بیش برآوردی هایی است که در بودجه ۱۴۰۲ 
اتفاق افتاده بود و امروز باید با رویکرد تخصیص 
بودجه به مدیریت بپردازیم.منظور ادامه 
 داد: یکی از آن بیش برآوردی ها در حوزه 
درآمدهای نفتی است؛ درآمدهای نفتی در 
بودجه ۶۲۰ هزار میلیارد تومان پیش بینی 
شده است، فرض بر این بوده که نفت را با 
قیمت ۸۰ دلار و به میزان ۱.۵ میلیون بشکه 
بفروشیم اما در بسیاری ماه های سال قیمت 

فروش و میزان صادرات کم بوده است.رئیس 
سازمان برنامه و بودجه گفت: در بودجه 
۱۴۰۳ تلاش می کنیم منابع و هزینه ها را 
واقع گرایانه تعیین کنیم، به گونه ای که انطباق 
بالایی بین مصارف و منابع اتفاق بیفتد.معاون 
رئیس جمهور یادآور شد: یکی از دلایلی 
که منابع پیش بینی شده در بودجه امسال 
تحقق نیافته، درآمدهای نفتی، همچنین 
درآمدهای حاصل از واگذاری دارایی ها و 
مولدسازی دارایی هاست.وی با اشاره به 
پیش بینی رقم ۱۰۴ هزار میلیارد تومانی 
مولدسازی دارایی ها، گفت: گرچه مولدسازی 
را امسال با جدیت دنبال می کنیم و هیأت 
ویژه ای در دولت، قوه قضائیه و مجلس هر 
هفته در این زمینه تشکیل جلسه می دهد، 
اما چسبندگی در واگذاری دارایی های مازاد 
در دستگاه ها وجود دارد که توفیق ما این 
زمینه به کمتر از ۱۰ هزار میلیارد تومان در 
هفت ماهه نخست امسال رسانده و همین 

مساله یکی از دلایل عدم تحقق درآمدهای 
بودجه است.منظور اظهار کرد: اکنون به 
انتهای واگذاری دارایی های دولت رسیدیم 
و بخشی از واگذاری ها در عمل انجام شده 
است و به همین جهت در هفت ماهه امسال 
کمتر از ۲۵ درصد از درآمد ۱۰۰ هزار میلیارد 
تومانی از این محل محقق شده است.رئیس 
سازمان برنامه و بودجه گفت: در بودجه 
۱۴۰۳ تلاش می کنیم منابع و هزینه ها را 
واقع گرایانه تعیین کنیم، به گونه ای که انطباق 
بالایی بین مصارف و منابع اتفاق بیفتد.وی 
تاکید کرد: اگر تقارن و نزدیکی بین منابع و 
مصارف نباشد باعث گلایه مندی دستگاه ها 
می شود. از سوی دیگر باعث عدم تحقق 
وعده های ما می شود و امیدوار هستیم با 
تعامل با مجلس شورای اسلامی بتوانیم 
بودجه واقع گرایانه برای ۱۴۰۳ تنظیم کنیم.

معاون رئیس جمهور در ادامه گفت: پرداخت 
به ذینفع نهایی را با جدیت دنبال می کنیم، 

نمونه ای از آن را در چند دستگاه اجرا و موانع 
را شناسایی کرده ایم.وی همچنین بیان کرد: 
با توجه به نهایی شدن برنامه هفتم در مجلس، 
تلاش می کنیم بودجه سال بعد با رویکردهای 
برنامه هفتم نهایی شود. امروز پیش نویس 
بودجه آماده شده و در دولت ارائه خواهد شد. 
بعد از رسیدگی به برنامه هفتم در مجلس، 
مرحله نخست بودجه ۱۴۰۳ به مجلس تقدیم 
می شود. منظور به آمار اشتغال هم اشاره کرد 
و افزود: آمار اشتغال تابستان نشان می دهد 
در نرخ بیکاری به دامنه هفت تا هشت درصد 
نزدیک شدیم و این کاهش نرخ بیکاری نشان 
می دهد فضای کسب و کار در کشور در حال 
بهبود است و تلاش داریم به طرف نرخ بیکاری 
طبیعی حرکت کنیم. البته نرخ بیکاری جوانان 
مهمترین دغدغه ما است و تدابیری در شورای 
عالی اشتغال و دولت داریم.وی گفت: براساس 
آخرین داده های مرکز آمار، رشد اقتصادی در 
سه ماهه نخست امسال ۷.۸ درصد بود و انتظار 
داریم در تابستان هم اتفاق مشابهی افتاده 
باشد و تا دو ماه آینده اطلاعات حساب های 

ملی در فصل تابستان نیز منتشر خواهد شد

وزیر صمت: 

 مردم در خرید خودرو عجله نکنند

عدم تحقق درآمدهای بودجه اعلام شد

  مجید گودرزی
 کارشناس مسکن 


